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fipré Antallát 
és 

Interjú Bódi Györggyel, a megyei 
KISZ-bizottság első titkárával 

Apró Antal (középen) a szövetkezet elnökének tájékozta-
tóját hallgatja 

Apró Antal, az MSZMP 
Központi Bizottságának tag-
ja. az országgyűlés elnöke 
tegnap, szombaton délelőtt 
Makóra látogatott. A városi 
pártbizottság székházában 
Papái József, a megyei párt-
bizottság ti tkára és dr. Var-
ga Dezső, a makói városi 
pártbizottság első t i tkára fo-
gadta a vendéget, aki az-
után a párt-vb több tagiá-
val. valamint a városi ta-
nács képviselőjével találko-
zott. és aktuális várospoli-
tikai. továbbá gazdasági 
kérdésekről folytatott esz-
mecserét. 

Ezt követően Kiszomborra 
utazott. A nagyközségben 
Kardos Sándor, a községi 
pártbizottság titkára, vala-
mint a helyi tanács és az 
Ü j Élet Tsz vezetői fogad-
ták a vendéget, s tájékozta-
tást adtak a település múlt-
járól. jelenéről, fejlődésé-
nek legfontosabb állomásai-
ról. 

Mint Gabnai Antal, a kö-
zös gazdaság elnöke elmon-

dotta: 1980-ig 30 millió 500 
ezer forintot fordítottak 1020 
hektár belvízmentesítésére. 
Ebből 220 hektárnyi terület 
alagcsövezett. A VI. ötéves 
terv során a munkálatokat 
tovább folytatják. A további 
1450 hektárnyi földterület 
belvízmentesítése több mint 
38,5 millió forintba kerül. 
A teljes befejezés 1983-ra 
várható. Az aránylag magas 
beruházási költség azonban 
gyorsan megtérül. A t.sz el-
nöke példaként említette, 
hogy a meliorált területen 
tavaly 300 mázsa paprika 
termett hektáronként 

A tájékoztatót követően 
Apró Antal — vendéglátói-
val — határszemlére indult. 
Először megtekintette a fe-
rencszállási major paprika-
tábláit, a már belvízmente-
sített területeket, maid a 
Sándor-majori részen ta-
pasztalták: miként pusztít, 
károsít még ma is a belvíz. 
A tsz erőfeszítéseiről, eddi-
gi eredményeiről elismerés-
sel szólt-

Közgazdászok tanácskozása 
A Dél-Alföld közgazdá-

szainak rendszeres eszme-
cseréjét kezdeményezte a 
Magyar Közgazdasági Tár-
saság Csongrád megyei szer-
vezete. 

A kétnapos rendezvény 
vitaindítóját dr. Rácz Al-
bert munkaügyi államtitkár 
tartotta, aki a többi között 
rámutatott, hogy az ország 
gazdasági helyzete. iránya 
alapvetően befolyásolja 

munkaerő-gazdálkodásun-
kat. bérpolitikánkat. egész 
foglalkoztatáspolitikánkat 

A tanácskozáson megyénk 
képviselői is szót kértek. Az 
első napon Bessenyei Zsolt, 
a megyei pártbizottság mun-
katársa korreferátuma a 
Csongrád megyei munkaerő-
gazdálkodás időszerű kérdé-
seit vizsgálta, a másodikon 
dr. Imre Ottó, a József At-
tila Tudományegyetem poli-
tikai gazdaságtan tanszéké-
nek munkatársa beszélt a 
témáról. 

Május 28-án, csütörtökön 
39 Csongrád megyei küldött 
utazik Budapestre. hogy 
képviselje megyénket a 
KISZ X. kongresszusán. A 
tanácskozás valamennyi 
magyar fiatal nevében hoz-
za majd meg határozatát, s 
ebben az „általánosban" 
kell jélezni, érvényesíteni 
megyénk közel 40 ezer 
KISZ-tagjának vágyait, 
akaratát. Az előkészületek 
során kiderült, hogy néhány 
társadalmi, ifjúságpolitikai 
kérdés az átlagosnál is job-
ban foglalkoztatja megyénk 
fiataljait. Ezekről, valamint 
a fiatalok legmagasabb fó-
rumát megelőző, s azt elő-
készítő vitáról kérdeztük az 
elutazás előtt Bódi Györ-
gyöt, a KISZ Csongrád me-
gyei Bizottságának első tit-
kárát. 

— A KISZ most összeülő 
X. kongresszusa öt év mun-
káját értékeli. E számve-
tésnek része lesz a KISZ 
Kp kongresszusi levele 
nyomán kibontakozott vita 
összegzése is. A „levél" 
gondolkodásra, vitára ösz-
tönzött. Hogyan fogadták e 
felhívást megyénk fiatal-
jai, s hogyan értékelhet-
jük a fiatalok részvételi 
szándékát abban a megúju-
lási folyamaiban? 

— A KISZ KB kong-
resszusi levelét kezdetben 
átlagos érdeklődés fogadta, 
de ahogy folyt az elmúlt 
évi mozgalmi munka érté-
kelése. s ú j ra jelentkezett 
a mozgalomban a már meg-
szokott „tavaszi pezsgés", a 
vita egyre tartalmasabbá és 
intenzívebbé valt. Az aktív, 
sokrétű és tartalmas kül-
döttgyűlésekről szólva meg 
kell azonban jegyezni, hogy 
időnként a vitát nem sike-
rült kellően mederben tar-
tani. A fejlett szocialista 
társadalom, a gazdaság és 
a tudomány olyan kérdései 
is fölmerültek, amelyekre az 
adott fórum természetesen 
nem tudta megadni a vá-
laszt. De a levél megterem-
tette a lehetőséget, hogy a 
fiatalok társadalmi és ifjú-
sági mozgalmi kérdésekben 
őszintén, kritikusan s egy-
ben a továbbfejlődést is se-
gítően fejtsék ki véleményü-
ket. Talán a kelleténél ki-
sebb hangsúlyt kapott az el-
ért eredmények értékelése, 
s ami hiba: a kritikus szem-
lélet mellől nemegyszer el-
maradt az önkritika. A fia-
talok segítő szándéka azon-
ban vitathatatlan, s így 
nagy részük . van abban, 
hogy megjelölhettük az if-
júsági mozgalom továbblé-
pésének bizonyos területeit. 
Rávilágítottak a szervezeti 
élet elavult. rugalmatlan 

Kombájnvásár; óriás bálázó 

Lesz elegendő gép 
a betakarításhoz 

A mezőgazdasági nagyüze-
mek a kalászos gabona beta-
karítását az idén is teljes 
egészében nagy teljesítmé-
nyű gépekre bízzák; az Ag-
rotröszt tájékoztatása szerint 
a raktárakban elegendő 
kombájn vár eladásra, úgy-
hogy a termelők pótolhatják 
az eln ült év őszén kiselej-
tezett gépeiket, illetve — 
ahol arra szükség van — 
újabb egységekkel bővíthe-
tik az állományt. A gazda-
sagok a megrendelések sze-
rint a tavalyinál több uj gep 
vásárlására szánták ei ma-
gukat, az idén oldódóban 
van az a tartózkodás, amely 
az elmúlt évek gépforgalma-
zását és a vásárlói kedvet 
jellemezte. 

A legnagyobb számú ara-
tó-cséplő gép az NDK-bol 
érkezett. A keresett E 516-
os típusból összesen 640-et 
vásárolhatnak a gazdaságok. 
A gép iránt nagy az érdek-
lődés. annál is inkább, mert 
erre a berendezésre, ugyan-
úgy. mint más szocialista 
országokból származó típus-
ra, lő szazaiékos állami tá-

mogatás vehető igénybe. 
Lengyelországból 40 Bizon-
gigant mintájú arató-cséplő 
gép érkezik. 

A tőkés importból szár-
mazó Claas-dominátor kom-
bájnból 220-at vesznek át, a 
nagyüzemek, mindenekelőtt 
a termelési rendszerekben 
használják szívesen ezeket 
a gépeket. 

Az Agrotröszt előrehala-
dott tárgyalásokat folytat 
szovjet gyártmányú kom-
bájnok behozataláról. A ha-
zai mezőgazdaságban iól is-
mert SZK—5-ös gép tovább-
fejlesztett változata, az „A" 
típusú gép motorteljesítmé-
nye nagyobb a korábbi vál-
tozatnál. és további előnye, 
hogy vágóberendezését lé-
nyegesen gyorsabban felsze-
relhetik. Az automatizálás 
is magasabb fokú ezen a 
gépen. 

Az aratást követő úgyne-
vezett járulékos munkákhoz 
is lesz elegendő gép A rak-
tárakban 500 régebbi típusú 
bálázógép vár eladásra. Az 
idén először 300 nagy tel je. 

sítményű körbálázót is for-
galomba hoznak. 

A lucerna betakarítás kez-
detére elkészült a Szolnoki 
Mezőgép Vállalatnál az első 
hazai óriás bálázó. Az egy-
előre magyar—amerikai koo-
perációban készülő szálasta-
karmány-betakarító gépből 
az első félévben százhatva-
nat szállítanak az Agroker 
vállalatnak, negyvenet a bá-
bolnai iparszerű kukorica-
termelési rendszernek. A 
traktorvontatásű óriás bálá-
zóval az eddiginél nemcsak 
gyorsabb, hanem gazdaságo-
sabb is lesz a zöldtakar-
mány betakarítása. 

A szálastakarmány-beta-
karító gepek gyártására spe-
cializált szolnoki vállalat a 
második félévtől kezdve már 
kooperáció nélkül önállóan 
gyártja a mezőgazdasági 
üzemek által régóta várt ter-
melékeny betakarító gépet. 
A VI. ötéves terv időszaká-
ban pedig csaknem kétezer 
berendezés hagyja el a 
gyártósort. A hazai szükség-
leten felüli részt exportál-
ják. (MTI) 

formáira, és segítettek olyan 
kérdések tisztázásában, mint 
például a végzett munka, 
valamint az érdekvédelmi 
tevékenység egymásra épü-
lésének kérdése. 

A levél vitája tanulsággal 
is szolgait. Ügy tűnt. mintha 
ilyen társadalmi méretű vé-
leménycserére sem a fiata-
lok, sem a KISZ-vezetök 
nem lennének még eléggé 
felkészülve. A vita hevessé-
ge nemegyszer bizonytalan-
ságot okozott. Pedig a ta-
pasztaltakon nem szörnyül-
ködnünk. hanem gondolkod-
nunk kell. A jogos és meg-
oldható problémákat meg 
kell oldani,; a jogos, de kü-
lönböző okokból nem orvo-
solható problémákat meg 
kell magyaráznunk; ami vi-
szont jogtalan és alaptalan 
követelőzés, a r ra egyértel-
műen „nem"-et kell mon-
danunk. 

összegezve a különböző 
szintű viták tapasztalatait, 
elmondhatom, hogy ez a vé-
leménycsere a szocialista 
társadalomért, az ifjúsági 
mozgalom munkájának javí-
tásáért folyt, s így az if jú-
sági mozgalom egységét — 
de nem egyformasagát! — 
erősítette. 

— Több helyen is el-
hangzott már — s bizony 
nemegyszer „félinformáci-
ókra" alapozva —, hogy 
néhány területen, így a 
szegedi egyetemeken és fő-
iskolákon a vártnál érzé-
kenyebben, s hevesebben 
reagáltak a „levél"-ben 
felvetett gondolatokra. Ez 
egyben azt jelezné, hogy a 
fiatal értelmiség — a ma 
még tanuló, s a már pálya-
kezdők — problémái, gond-
jai a „legfájóbbak" a fiata-
lok között? 

— Ezt így szerintem, nem 
szabad kijelenteni. Gondjai, 
problémái minden ifjúsági 
rétegnek vannak, s ez hely-
zetüknél fogva többnyire 
más-más jellegű. A munkás-
fiatalok körött felmerült 
kérdések — így a létszám-
átcsoportosítások, az ú j 
szakmák elsajátítása, a kere-
seti lehetőségek módosulása, 
a gyermeknevelés problé-
mái, vagy a lakáskérdés — 
épp olyan komoly és nehéz 
problémát jelentenek, mint 
az egyetemeken felvetett 
kérdések. Ügy érzem, a hiá-
nyosságok. gondok feltárásá-
nál: hangneme, realitásérzé-
ke volt jóval kiegyensúlyo-
zottabb a dolgozói területen, 
s nem a felvetett kérdések 
voltak kevéssé izgalmasak. 
De ez a társadalmi munka-
megosztásban elfoglalt hely-
zetből és élettapasztalatból 
adódóan természetes is. 
Emellett a felsőoktatás terü-
letén napjainkban valóban 
összesűrűsödtek olyan gon-
dok, amelyek nagyrészt ma-
gyarázzák a viták szenvedé-
lyességét Ilyenek az állan-
dósult „oktatáskorszerűsíté-
si" folyamátok. amelyekbe 
vagy bevonják a hallgató-
kat. vagy nem(l); a jegyzet-
centrikus oktatás és szá-
monkérés; az érdekvédelmi 
és -képviseleti rendszer za-
varai; az erősödő diákszo-
ciális problémái:. Végül, de 
nem utolsósorban a végzős 
egyetemisták pályakezdési, 
elhelyezkedési gondjainak 
állandósulása, és bizonyos 
értelmiségi pályák presztí-
zsének hanyatlása is e gon-
dok közé sorolható. 

Az egyetemen és főisko-
lán kibontakozott vitákból 
az is kiderül, hogy a hall-
gatófiatalok széles rétegének 
nincs tudomása arról, hogy 
ezeket a kérdéseket nemré-
giben tárgyalta a párt Poli-
tikai Bizottsága is. Néhány 
gond — így például az ösz-
töndíjak emelése — már a 
közeljövőben megoldódik. 
Más feladatok viszont hosz-
szú távú munkát igényel-
nek . . . 

Az egyetemi-főiskolai te-
rületen bírálták legéleseb-
ben az ifjúsági mozgalom-
ban fellelhető fogyatékossá-

gokat js. Felmerült néhány 
rugalmasabb szervezeti meg-
oldás igénye, de nyilván-
való, hogy a küldöttgyűlé-
sek körüli mendemondákat 
nemcsak a jogos és valós 
felvetések szenvedélyessége 
keltette. Akadtak olyan 
hangok is. amelyeket kö-
zel sem a jószándék veze-
tett. Ezek túlnyomó többsé-
gét már a küldöttgyűlésen 
maguk a küldöttek megvá-
laszolták. s ezzel a kérdést 
akár le is zárhatnánk. De 
visszatérve egy előző gon-
dolathoz — miszerint gyak-
ran még társadalmunk sincs 
felkészülve az ilyen viták-
ra —: a fórumokon demok-
ratikus körülmények között 
lezajló ellentétes vélemé-
nyek ütközését és lezárását 
a „jól értesült" közvéle-
mény felkapta, és alaptalan 
mesékkel színezte ki. Ez 
nemcsak ár t az ifjúsági 
mozgalom ügyének, de leg-
jobban azokat az egyetemis-
tákat, egyetemi KlSZ-veze-
tőket sérti, akikről félinfor-
mációk, hallomások alapján 
alakítanak ki véleményt. 

— Sok szó esik az utób-
bi időben a tizenévesek 
gondjairól is. S hogy ezek 
sem elhanyagolhatók, mu-
tatja az a jelenség is, amit 
ma már a köznyelv tömö-
ren „csöves jelenségnek" 
hív. Mit tehet értük a 
KISZ, s mit tehet azért, 
hogy ez a csőnadrágba 
bújtatott „kiábrándultság" 
megszűnjön, vagy legfel-
jebb periférikus, elszigetelt 
jelenség maradjon? 
— A „csöves jelenségre" 

megyénkben az elmúlt ősz-
szel figyelt fel a közvéle-
mény. A hideg beálltával 
elkerült ..szem elől" a prob-
léma, de ezt a gondot ter-
mészetesen nem az időjárás 
oldja meg. A KISZ önmagá-
ban keveset tehet. Az álta-
lunk 500—600 főre becsült 
szegedi „csövesek" közül 
30—40 fő az, aki, úgymond, 
„rendőrségi eset". Ez a szám 
is jól mutatja, hogy elsősor-
ban nevelési kérdésről van 
szó. Miután ez a jelenség 
nem a múlt öröksége, ha-
nem a mi nevelőmunkánk 
fogyatékosságainak követ-
kezménye, ezért a nevelé-
sért felelős valamennyi 
szerv, intézmény együttes 
és összehangolt munkáiával 
kell problémájukat megol-
dani. A beszélgetésekből ki-
derült, hogy többségüknél a 
család, az otthoni törődés, a 
szülői szeretet és felügye-
let hiányzik. Emellett sok-
szor az iskolában és sajnos, 
az ifjúsági mozgalomban 
sem , talál ják meg az igazi 
közösséget A KISZ és a 
pedagógusok összehangolt, 
és a család megalapozó, ne-
velő tevékenységére épülő 
munkájával kell megterem-
teni az iskolákban a gyere-
kek érdeklődését felkeltő, 
igényeiket kielégítő formá-
kat, hogy ne pótcselekvések-
ben keressék a megoldáso-
kat. Ennyit a megelőzésről. 

A már kialakult, jelensé-
get türelemmel kelj kezelni 
— akikkel szemben lehet, 
megértően. a meggyőzés 
eszközével kell szót érteni. 
Ugyanakkor az ts nyilván-
való, hogy ezek az eszközök 
nem mindig célravezetőek, 
s ilyenkor a többi fiatal ér-
dekében nem szabad vissza-
riadni a nevelés más eszkö-
zeitől sem. 

— Az utóbbi időben szin-
te minden fórumon, min-
den beszélgetésben előfor-
dult egy fogalom: a lakás. 
A hatodik ötéves tervbed is 
kitűnik: társadalmunk te-
herbíró képessége e kér-
désben is véges. A fiatalok 
nagy többsége ezt megérti, 
de mégis úgy érzi, szerve-
zete, a KISZ többet tehetne 
e gondok enyhítéséért. 

— Elfogadom a kritika jo-
gosságát, elsősorban azen* 

mert a fiatalok szeles réte-
ge nem tudja, hogy a KISZ 
eddig is milyen lehetőségei-
vel élt a megoldások kidol-
gozásában. Például, hogy 
része volt abban; az elmúlt 
öt évben megyénkben a ta-
nácsok a lakások 47 száza-
lékát fiataloknak adták. A 
jövő feladatai körött első-
ként említeném tájékoztaáL 
sá. információs tevékenysé-
günk javítását. Segítenünk 
kell. hogy a fiatalok tájé-
koztatást kapjanak vala-
mennyi lakásépítési formá-
ról. és a lakáshoz jutás le-
hetőségeiről. Fontosnak tar-
tom aktív részvételünket a 
lakásgazdálkodási koncepci-
ók kidolgozásában. Ennek 
egyik eredménye például, 
hogy a jövőben is épülnek 
megyénkben garzonházak, 
szobabérlők házai és más. 
vannak-lesznek átmeneti jel-
legű megoldások, amelyek 
elsősorban az albérleti uzso-
ra alól mentesítenek. 

Komoly felacjat minden 
olcsóbb lakásépítési forma 
felderítése. Ennek érdeké-
ben egy. a tanácsi, a DÉL-
TERV és a DÉLÉP fiatal-
jaiból álló munkabizottsá-
got hoztunk létre. amely 
feltérképezte Szegeden a 
beépíthető padlástereket 
így a közeljövőben több 
mint 300. lényegesen ol-
csóbb megoldással kialakí-
tott lakás készülhet eL De 
ez a munkabizottság olyan 
terveket is készített, ame-
lyek félkész és tovább épít-
hető házakat, és más. ol-
csóbb megoldásokat tartal-
maznak. Aktívan kell részt, 
vennünk a lakásgazdálkodás 
és -elosztás demokratiku-
sabbá, igazságosabbá tételé-
ben 

Felelősen senki nem 
mondhatja azt. hogy a hato-
dik ötéves tervidőszakban 
könnyebb lesz a fiatalok la-
káshelyzete. De azt lehet 
ígérni, hogy a fiatal csalá-
dok értelmes áldozatvállalá-
sa nagyobb támogatásra ta-
l á l s hogy a KISZ lehető-
ségei is nőnek véleményé-
nek tolmácsolására. 

— Végül egy általános, 
de az ifjúsági kongresszus 
előtt elkerülhetetlen kér-
dés: mit vár a fiatalok leg-
magasabb fórumától a me-
gyei KISZ-bizottság első 
titkára? 

— A kongresszussal kap-
csolatban máris kétfajta 
szélsőséges véleményt érzé-
kelhetünk. Az egyik a tár-
sadalom és a KISZ minden 
gondjára-bajára azonnali 
megoldást vár a háromna-
pos tanácskozástól. A másik 
úgy fogalmaz: a vitában 
mindenki kiereszthette a 
hangját, de ez az eredmé-
nyen nem változtat. 

Ma már ismerjük a X. 
kongresszus előzetes doku- ' 
mentumait. a küldöttek ke-
zében van a határozat ter-
vezete. de ebből is kitűnik, 
hogy a KISZ. számba vé-
ve és értékelve eredményeit 
erre építve, de felismerve a 
mozgalom hibáit, kíván to-
vábblépni. Üj, a tarsadalom 
követelményeinek és a fia-
talok igényének megfelelő 
megoldásokat tud és akar 
kidolgozni. 

Személy szerint ezen felu 
azt is várom, hogy nem-
csak egy felelős fórum les/ 
a kongresszus, hanem egv 
olyan mozgalmi élményt 
nyújtó ifjúsági rendezvény 
amely az ifjúság lendületé 
szocialista elkötelezettséget 
bizonyító vitáival válik 
majd belpolitikai életű r. 
kiemelkedő eseményévé. 

Bátyi Zoltán 


